

生物技术·植物遗传育种

22份柑桔资源的ISSR分析

吴兴恩¹, 范眸天¹, 龚洵², 杨杨^{1,2}

1. 云南农业大学园林园艺学院, 云南 昆明 650201;

2. 中国科学院昆明植物研究所, 云南 昆明 650204

收稿日期 2005-6-22 修回日期

摘要 对富民枳(*Poncirus polyandra* S.Q. Ding et al.)、枳 [*Poncirus trifoliata* (L.) Raf.]、枳橙 (*Poncirus trifoliata* × *Citrus sinensis*) 和甜橙 [*Citrus sinensis* (L.) Osbeck] 等22份柑桔资源进行了ISSR分析, 并对所得结果进行了讨论。14个引物对22个材料PCR扩增得243条谱带, 从遗传距离、多态性比较和聚类结果看: 各材料之间具有不同的遗传距离, 以D=0.25, 将22份供试材料划分为6个类群类: 第I类群为甜橙(雪柑和小叶先锋橙); 第II类群为卡里佐(肯特桔); 第III类群为杂种枳; 第IV类群为富民枳; 第V类群为枳橙(C35和枳橙); 第VI类群为枳的不同类型。从分类(亲缘)关系看: 富民枳与枳橙(0.407)的亲缘关系更近, 而与甜橙(0.414)、枳(0.415)的亲缘关系稍远一些, 与杂种枳(0.424)之间的亲缘关系更远。采用ISSR技术可作为品种鉴别、亲缘关系和分类的手段之一。

关键词 柑桔 ISSR 分类关系 聚类组

分类号 S 666.1.02

The ISSR Analysis of 22 Citrus Resources

WU Xing-en¹, FAN Mou-tian¹, GONG Xun², YANG Yang^{1,2}

1. College of Landscape and Horticulture, Y A U, Kunming, 650201, China;

2. Kunming Institute of Botany, Chinese Academy of Sciences, Kunming 650204, China

Abstract

Twenty two Citrus resources, including Fumin Trifoliate Orange (*Poncirus polyandra* S.Q. Ding et al), Trifoliate Orange [*Poncirus trifoliata* (L.) Raf.], Citrange (*Poncirus trifoliata* × *Citrus sinensis*) and Sweet Orange [*Citrus sinensis* (L.) Osbeck] have been analysed by using Inter-Simple Sequence Repeat (ISSR), and the results from ISSR marker have been discussed. 243 pattern bands results from 22 materials ISSR-PCR by amplifying 14 primers. The results from the linkage distance, comparison of polymorphic and clustering analysis showed that each material has the different linkage distance and they have been divided into 6 cluster groups if the distance equal to 0.25. Sweet orange [*Citrus sinensis* (L.) Osbeck, Xuegan, Small leaf pioneer orange] are divided into one groups (Clustering I). Carrizo Citrange is divided alone (Clustering II). Hybrid of Trifoliate Orange (*Poncirus trifoliata* × *Citrus limonia*) is divided alone (Clustering III). Fumin Trifoliate Orange (*Poncirus polyandra* S.Q. Ding et al.) are divided into one groups (Clustering IV). Citrange (*Poncirus trifoliata* × *Citrus sinensis*, Citrange and C35) are divided into one groups (Clustering V). The different types of Trifoliate Orange [*Poncirus trifoliata* (L.) Raf.] are divided into one groups (Clustering VI). According to the taxonomic relationship, it is concluded that the taxonomic relationship between Fumin Trifoliate Orange and Citrange is nearer. But it is farther between Fumin Trifoliate Orange and Sweet orange, and Trifoliate Orange. ISSR-PCR technology can be used in germplasm or cultivar identification, phylogenetic analysis and classification in citrus.

Key words citrus ISSR taxonomic relationship cluster groups

DOI: S 666.1.02

通讯作者 吴兴恩

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF\(690KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [加入引用管理器](#)

▶ [复制索引](#)

▶ [Email Alert](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ [本刊中 包含“柑桔”的 相关文章](#)

▶ 本文作者相关文章

- [吴兴恩](#)
- [范眸天](#)
- [龚洵](#)
- [杨杨](#)
-